
به عنوان مالیات دریافت کنند. 
در بودجــه دولت هم کــه نگاه می کنیم ســهم قابل توجهی از 
درآمدهــای دولــت از این محل تامین می شــود؛ به طوری که برای 
امســال 159 هزار میلیــارد تومان درآمد از محــل مالیات بر ارزش 
افزوده پیش بینی شــده بود که سهم شــهرداری تا پایان 9 ماه 14 

هزار میلیارد تومان شده است.

وقتی شهرداری می تواند چرا بیشتر نگیرد �
جلسه دویســت ویازدهم شورای شــهر که به بررسی و تصویب 
بودجه گذشــت، نکات قابل توجهی داشت. هرچند شورای شهر 
بودجه سال آینده شــهرداری را 19 هزار میلیارد تومان کم کرد اما 
برخی از اعضا معتقد بودند وقتی شهرداری می تواند این بودجه را 

محقق کند چرا ما آن را کاهش می دهیم؟!
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شورا صراحتاً گفت:»وقتی 
شــهرداری تهران بودجــه 1۶9 همتی ارائــه داده و می گوید توان 
تحقــق آن را دارد چــرا ما ایــن رقم را کاهش داده ایم؟ ما ســاختار 
بودجه ریزی در شورا نداریم. اینکه از هر بخش بودجه ای را کاهش 
دهیم، علمی نیست. اگر بودجه کاهش یافته باید شهرداری مجدداً 
لایحه 1۳5 همتی ارائه دهد. بنده کاملًا مخالف کاهش رقم بودجه 

هستم.«
مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون ســلامت، محیط زیست و 
خدمات شــهری شورا هم نظری مشــابه بابایی دارد و معتقد است 
بودجه ریزی در شــورا کاملًا اشتباه است. او اظهار کرد: »ما دو روز 
فرصت بررسی نداشــتیم که ببینیم عدد بودجه 1۶9 همت باشد 
یا 1۳5 همت. عدد چهار همتی از حوزه خدمات شهری به عنوان 
حوزه نظافت شــهر کاهش یافته و ما بررسی کردیم و به این نتیجه 
رسیدیم که به هیچ عنوان قابل کاهش نیست. در نهایت بتوان هزار 
میلیارد تومان را کاهش داد تا به نظافت شهر آسیبی نرسد. روند باید 
اصلاح شــود و عددی که قرار است در خدمات شهری کاهش پیدا 

کند، نباید بیشتر از هزار میلیارد تومان باشد.«
شــاید از ایــن منظر کــه بودجه ریــزی کاری تخصصی اســت 
کــه بخش های اقتصادی شــهرداری ماه ها برای تنظیــم آن زمان 
می گذارند ولی در یک جلسه و بدون هیچ بررسی کارشناسی عدد 
و رقم ها توســط اعضای شورای شهر جابه جا می شود، این گفته ها 
منطقی باشد. اما وقتی تلویحاً روی عبارت »می تواند پس، بگیرد« 
تاکید می شود و همه می دانیم قرار است از چه کسانی بگیرد، این 
نقد مطرح می شود که چگونه از کنار فشار هزینه هایی که مردم را تا 

این حد کلافه کرده، به این آسانی می گذرند.
عوارض شــهرداری در جداول محاســبه تورم مرکز آمار جایگاه 
جداگانه ای ندارد اما اگر این هزینه ها را در دو بخش خدمات حمل 
و نقــل عمومی و کالاها و خدمات متفرقــه در نظر بگیریم، همین 
امســال این دو بخش بــه ترتیب 5۶/8درصــد و 41/4درصد تورم 
داشته است. با پیش بینی افزایش ۲ برابری عوارض در سال آینده 
تورم این دو بخش نیز به طور قابل ملاحظه ای افزایش خواهد یافت.

رسانه ها حساسیت داشته باشند �
مهــدی اقراریــان، رئیــس کمیته نظــارت و حقوقی شــورا در 
جلسه اخیر شــورای شهر از رسانه ها خواست که به عنوان نماینده 

افکار عمومی نســبت به بودجه حساسیت داشته باشند. او تاکید 
کــرد: »فضای نقد و کارشناســی کمــک می کند تا بودجه ســال 
آینده بیشــترین میزان دقت و اثرگذاری را برای خدمات رســانی به 

شهروندان داشته باشد.« 
نقد و تحلیل رســانه ها عمدتاً براســاس همین رســالت تهیه و 
منتشــر می شود و بودجه شــهرداری با توجه به تکیه قابل اعتنا به 
پرداختی های عموم مردم به طریق اولی برای رســانه ها حساس تر 
است. ذکر جزئیات بودجه شهرداری از این منظر که مردم در تامین 
آن مشارکت صددرصدی دارند، حائز اهمیت است. آنچه از جزئیات 
بودجــه در ایــن گزارش ذکر شــده، با توجه به عدم انتشــار قانون 

بودجه، مبتنی بر جداول ارائه شده در لایحه است.

شهرداری روی وام بانکی و فروش اوراق حساب باز  �
می کند

در جداول تدوین شــده بودجــه 14۰۳، در کنار درآمدهایی که 
شــهرداری از عوارض دارد، در بخش واگذاری و تملک دارایی های 
مالی نیــز 1۶ هــزار و ۷۰1 میلیارد تومان درآمد پیش بینی شــده 
است. از این میزان قرار است سال آینده شهرداری 1۰ هزار میلیارد 
تومان وام دریافت کند که به نظر می رســد عمده آن از تســهیلات 
اخذشده از »بانک شهر« باشد. مابقی مبلغ ذکرشده هم قرار است 
اوراق و اسناد واگذار شود تا در مجموع بار 1۶ هزار میلیارد تومان از 

هزینه ها را این بخش به دوش بکشد.

اعانه 2/6هزار میلیارد تومانی برای شهرداری �
براساس جداول پیش بینی شده در لایحه بودجه 14۰۳، ۲ هزار 
و ۶99 میلیارد تومان قرار است از طریق اعانات، کمک های اهدایی 
و دارایی ها تامین شود. این اعانات پیش بینی شده از مردم و بخش 
خصوصی گرفته شود چون کمک های اعطایی دولت و سازمان های 
دولتی ردیفی جداگانه دارد. شهرداری در نظر دارد سال آینده یک 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان هم از دولت و سازمان های دولتی کمک 
دریافت کند که به این ترتیب جمع اعانات و کمک های دریافتی به 

۳ هزار و 999 میلیارد تومان می رسد.
اینکه شــهرداری اعانــه می گیرد به خودی خــود محل ابهام و 
پرسش اســت. مردم قاعدتاً اعانات را به کمیته امداد، بهزیستی و 
مؤسســات خیریه می دهند. بنابراین این پرســش مطرح می شود 
که اساساً چرا مردم باید به شهرداری اعانه بپردازند؟ و اینکه آیا این 
همان پول های خارج از قاعده و فرمولی نیســت که شــهرداری ها 

می گیرند؟
خوب اســت شــهرداری توضیح دهد که منظور از این اعانات 
چیست. آیا این همان مبالغی نیست که خارج از پروژه از متقاضیان 
دریافت می شــود؟ اگر این همان مبالغ اســت که پــای دلالان به 
بخش قابل توجهی از بودجه که رقم آن ۲ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان 

پیش بینی شده، باز می شود. 
در کنار این درآمدها قرار است برای خدمات مدیریت پسماندی 
که شهرداری ارائه می دهد 9۷۰ میلیارد تومان از مردم اخذ کند. از 
این مبلغ 4۰۰ میلیارد تومان مربوط به خدمات پسماند مسکونی 
اســت. 45۰ میلیارد تومان خدمات پســماند غیرمسکونی و 1۲۰ 

میلیارد تومان خدمات پسماند ساختمانی است.

بودجه صفر تراکم فروشی به چه معنی است؟ �
ســال 14۰۲ شــهرداری پیش بینــی کــرده بــود کــه از محل 
تراکم فروشی 14 هزار و ۷۷۰ میلیارد تومان درآمد کسب کند. این 
بند با عنوان تراکم تا حد مجاز طبق مصوبات مراجع تصویب کننده 
طرح های توسعه شهری و کمیســیون ماده 5 )کاربری مسکونی( 
در جدول قید شــده است. در 9 ماه امسال شهرداری 4 هزار و 5۶ 
میلیارد تومان درآمد از این محل به دست آورده است اما در بودجه 

سال آینده جلوی این ردیف عدد صفر منظور شده است. 
برخی مطلعان می گویند ممکن است شهرداری این عدد را صفر 

دستورالعمل صادرات برق تجدید پذیر 
بــا ابــلاغ مصوبــه وزارت نیرو  مبنــی بر صــادرات برق 
تجدیدپذیر، امکان تخصیص بخشی از ظرفیت مبادی 
صادراتی به نیروگاه های تجدیدپذیر فراهم شد. به گزارش 
ایلنا، مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت توانیر 
اعلام کرد: براســاس این مصوبه در صورتی که ظرفیت 
مازاد برای خطوط صادراتی برق کشــور وجود داشــته 
باشــد، مجوزهای لازم جهت ســرمایه گذاری در حوزه 
نیرو گاه های تجدیدپذیر، برقابی و حتی ذغال سنگ سوز 
به سرمایه گذاران متقاضی واگذار خواهد شد. او افزود: 
در 4 مــاه ایام اوج مصرف برق در کشــور کــه با ناترازی 
تولید و  مصرف مواجه هستیم، این نیروگاه ها موظف به 
عرضه برق برای مصارف داخلی در بورس انرژی هستند. 
در این دستورالعمل پیش بینی شده است که در بورس 
انرژی یک بازار برای مبادلات برون مرزی جهت صادرات و  
واردات کشور فراهم شود و صنایع یا نیروگاه های مختلف 
و ســرمایه گذاران از آن اســتفاده کنند. رجبی مشهدی 
گفــت: وزارت نیرو شــرایط لازم را برای ســرمایه گذاران 
جهت امکان تبادل برق یا واردات آن جهت مشارکت در 
تامین برق مورد نیاز کشور در دوره اوج مصرف تابستان 

نیز فراهم کرده است.

 وصول 1/5میلیارد دلار 
از مطالبات صندوق

1/5میلیــارد دلار از مطالبات سررسید شــده صندوق 
توســعه ملی در ســال جاری وصول شد. سیدعلیرضا 
میرمحمدصادقی، عضو هیئت عامل صندوق توســعه 
ملــی در گفت وگو با فارس،  گفت: یک میلیــارد دلار از 
مطالبات صندوق توسعه ملی از نیروگاه ها است که در 
حال مذاکره با وزارت نیرو هســتیم و 5 میلیارد دلار هم 
از پروژه های نفتی اســت که قرار شد بابت مطالبات از 
شرکت نفت در طرح های بالادستی سرمایه گذاری کنیم 
و از محــل عایدی طرح، مطالبات صندوق را به شــکل 
نفت خام برداریم. او در مورد مطالبات صندوق توســعه 
ملی از بخــش خصوصی تصریح کرد: عمده مطالبات 
خود از بخش خصوصی را وصول کرده ایم و تاکنون ۲5 

طرح تسویه حساب کامل شد. 

عدم افزایش بهره وری نیروی کار
بررسی سازمان ملی بهره وری نشــان می دهد افزایش 
تحصیلات و ســابقه کاری نیــروی کار باعــث افزایش 
بهره وری نشــده و نمی شود و این زنگ خطری در حوزه 
بهره وری نیروی انسانی است. به گزارش ایرنا، میرسامان 
پیشــوایی، رئیس ســازمان ملــی بهــره وری گفت: در 
برنامه های پیشــرفت کشور مقرر شد که سالیانه هشت 
درصد رشــد اقتصادی داشته باشــیم تا به اهداف بلند 
خود برســیم و قرار بود از این هشت درصد ۲/8درصد از 
محل بهره وری باشــد. در دهه 9۰ رشد اقتصادی اتفاق 
نیفتاد و تنها ۰/4درصد بهــره وری ارتقا یافت. او افزود: 
طبق بررسی سازمان ملی بهره وری با افزایش تحصیلات 
و ســابقه کار نیروی انســانی ارزش افزوده افراد افزایش 
نمی یابد و این زنگ خطری اســت؛ زیرا نیروی انسانی 
برای گرفتن مدرک تحصیلی بالا و افزایش تجربه کاری 
به منابع بیشــتری نیاز دارد و در این شــرایط باید ارزش 
افزوده بیشــتری کســب کند. پیشــوایی عنوان کرد: 
بایستی دستگاه های تخصصی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، ســازمان اداری و استخدامی و وزارت علوم و 
حتی معاونت علمی ریاست جمهوری، هشدار سازمان 
ملی بهره وری را جــدی بگیرند و اقدامــات لازم را برای 

افزایش نیروی بهره وری انجام دهند.

براساس جداول 
پیش بینی شده در 

لایحه بودجه ۱۴۰۳، 
۲ هزار و ۶۹۹ میلیارد 

تومان قرار است 
از طریق اعانات، 

کمک های اهدایی و 
دارایی ها تامین شود. 
این اعانات پیش بینی 

شده از مردم و بخش 
خصوصی گرفته شود 

چون کمک های 
اعطایی دولت و 

سازمان های دولتی 
ردیفی جداگانه دارد. 

شهرداری در نظر 
دارد سال آینده یک 
هزار و ۳۰۰ میلیارد 

تومان هم از دولت و 
سازمان های دولتی 

کمک دریافت کند 
که به این ترتیب جمع 

اعانات و کمک های 
دریافتی به ۳ هزار و 
۹۹۹ میلیارد تومان 

می رسد
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ماموریت 150  هزار میلیارد تومانی
 بررسی بودجه 1403 شهرداری تهران نشان می دهد 

مجموع درآمدها و عوارض عمومی بیش از 2 برابر شده است

شــهرداری تهران بودجه 14۰۳ خود را با بیــش از ۲ برابر افزایش 
به 1۶9 هزار و 8۰۰ میلیارد تومان رســانده بود که در جلســه اخیر 
شورای شهر با 15۰ هزار میلیارد تومان موافقت شد. ۲ برابر شدن 
بودجه شــهرداری در شــرایطی اســت که تورم ســالانه 4۳ درصد 
عنوان می شود و حقوق و دستمزدها در محدوده ۲۰ درصد افزایش 
می یابد. حتی دولت ابراهیم رئیســی هم بودجــه عمومی را با ۲5 
درصد افزایش تنظیم کرده اما شــهرداری کارش با ۲ برابر شــدن 

درآمدها راه می افتد.
بودجه امســال شــهرداری ۷5 هزار و 99۰ میلیــارد تومان بود 
که در 9 ماهی که از ســال گذشــت 5۳ هزار و ۲9۶ میلیارد تومان 
از آن محقق شــد. شــهرداری از عوارض عمومی، مالیات بر ارزش 
افــزوده، عوارض بر کالا و خدمات، عــوارض آلایندگی، عوارض از 
فرآورده هــای نفتی، ســیگار و گاز، عوارض از وســایل نقلیه اعم از 
خودروهای سبک، سنگین و موتورسیکلت، عوارض بلیت، عوارض 
گمرکی، جرایم آلایندگی وســایل نقلیه، عوارض مسکن و بناهای 

غیرمسکونی و... درآمد به دست آورده است. 
همین که ۷۰ درصد از بودجه امسال در 9 ماه به راحتی محقق 
شــده اســت، شــهرداری را بر آن داشــته که عوارضی که از مردم 
می گیرد را ۲ برابر کند تا چرخ های شــهر را با فراغ بال و دســت باز 
بچرخاند. غافل از آنکه آنهایی که این عوارض را پرداخت می کنند 
غالباً حقوق بگیران و کارگرانی هستند که درآمدشان هیچ گاه ۲ برابر 

نشده و نخواهد شد.

93 درصد درآمد شهرداری از عوارض عمومی تامین  �
می شود

وقتــی از عوارض صحبــت می کنیم باید بدانیــم عمده درآمد 
شهرداری نیز از این محل تامین می شود؛ به طوری که 9۳/۶درصد 
از درآمدهای پیش بینی شده برای سال آینده قرار است از عوارض 

عمومی تامین شود. 
ســهم مالیات بر ارزش افزوده هم کم نیست و 18 درصد از کل 
درآمدهای شــهرداری از محل عوارض از مالیات بــر ارزش افزوده 
پرداخت می شود. در لایحه بودجه ۲۰ هزار میلیارد تومان درآمد از 
این محل پیش بینی شده بود اما اعضای شورای شهر این عدد را به 

۲۳ هزار میلیارد تومان رساندند.
در ۲۰ ســال گذشــته که مالیات بر ارزش افــزوده وارد ادبیات 
بودجه شــد و دولت دید یک بخش مهمــی از درآمدها را می تواند 
از طریق گرفتن درصــدی از خریدهای مردم تامین کند، رفته رفته 
مالیات بــر ارزش افزوده از ۳ درصد پیش بینی شــده روی کالاها و 
خدمات افزایش یافت و در ابتدای برنامه ششــم به 9 درصد رسید 
و حالا برای ســال آینده قرار اســت 1۰ درصد از هــر خرید مردم را 

مدیران
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